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الهــداء

إلى كل موقن بإن......
أطفالنا ذوي الصعوبات....... 

يـتعلمون إذا اعتقدنا أنهم قادرون على التعلم......
وهـم يـبدعون إذا حاولنا إخراج طاقاتهم الكامنة و علمناهـم

بالطريـقة التي تناسبهم   ......
وان تلميذ يـستحق  فرصة للنجاح  .....

الباحثة                                                                         
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شكر وعرفان
الحمصصد للصصه رب العصصالمين لصصه الحمصصد الحسصصن والثنصصاء الجميصصل والصصصلة 
والسلم  على سيدنا محمد صلى الله عليه وسلم حيصصث قصصال " مصصن لصصم يشصصكر
الناس لم يشكر الله " فيطيب لي وقصصد وفقنصصي المصصولي سصصبحانه وتعصصالي فصصي
كري م أتقصدم  بصوافر ش إنجاز هذه الرسالة أن أتصوجه إليصه بالحمصد والشصكر، ث

ذيعلي فــرح احمــد فــرح وتقديري إلى الستاذ الجليصصل السصصتاذ الصصدكتور/ 
اا ولصصم الصدر الرحب الذين  طالما احتوني لتمام  هصصذا العمصصل وسصصاعدني  كصصثير
يبخلوا علي ليس فقط بالنصح والتوجيه والتنبيه والدعم العلمي والمعنوي فصصي
اا من وقته وجهصصده وعلمصصه، جميع مراحل إخراج هذه الرسالة،، فقد منحنى كثير
اا للعلصصم وبالحق أقول أنه أستاذ الجيصصال، حفظصصه اللصصه ورعصصاه حصصتى يظصصل زخصصر

والعلماء، وجزاه الله عني خير الجزاء.
كما أتقدم  بخالص شكري وتقديري إلي  أخواني، وأخواتي، وأبنائي

العزاء لتعاونهم ودعائهم الصادق وحثهم الدائم لي لنجاز هذا العمل، فلهم
اا جزيل الود والمتنان والتقدير . مني جميع

كما أتقدم  بالشكر والتقدير لكل مصصن سصصاعدني وحثنصصي علصصي إتمصصام  هصصذا
العمل من داخل قسم علم النفس وخارجه

كما أشكر كل من ساهم في تحكيم أدوات الدراسة، وقدم  لي مشصورة  أو
كلمة تشجيع .

اا كما ينبغي لجلل وجه وعظيم اا كثير وكما بدأت بحمد الله أختم بحمد الله حمد
سلطانه

                                                                      

الباحثة  
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المستخلص
تناولت هذه الدراسة التوافق النفسي لدى ذوي صعوبات التعلم وعلقتصصه

اتبعصصتبالتنشئة السرية دراسة على تلميذ الحلقة الثانية ولية البحصصر الحمصصر، 
الباحثصصة المنهصصج الوصصصفي التحليلصصي، واسصصتخدمت السصصتبانة أداة  لجمصصع المصصادة 

ككل مجتمع الدراسة  المدارس الحكومية بوليصصة البحصصر الحمصصرالدراسةية. ويتش
تمثلت عينصصة الدراسصصة فصي طلب صصصعوبات تعلصصم القصصراءة مدينة بورتسودان، و

) إسصصتبانة وبعصصد إسصصتبعاد165والكتابصصة الحلقصصة الثانيصصة، والصصذي بلصصغ عصصددهم (
هصصذا إلصصى جصصانب المقابلصصة) إسصصتبانة 150الستبانات التالفة اصبح حجم العينة (

الشخصصصية المقننصصة. وتصصم تحليصصل المعلومصصات عصصن طريصصق الحصصزم  الحصصصائية
) ودعمت المادة  الولية بمعلومصصات مصصن المصصصادرSPSSللدراسات الجتماعية (

الثانوية (كتب، مقالت، رسائل جامعية ومواقع إلكترونية).
أن جميع ابعاد التوافق النفسي تتسم بالرتفصصاع مصصاتوصلت الدراسة إلى 

اا، انه ل توجد فروق عدا بعد التوافق الديني يتسم بالوسط وبدرجة دالة احصائي
دالة إحصائيا في جميع ابعاد التوافق النفسي لدى ذوي صعوبات التعلم حسصصب
النوع، انه ل توجد فروق دالة إحصائيا فصي جميصصع ابعصصاد التوافصصق النفسصصي لصصدى
ذوي صعوبات التعلم حسب الوالدين على قيد الحياة ، انه ل توجصصد فصصروق دالصصة
إحصائيا في جميع ابعصصاد التوافصصق النفسصصي لصصدى ذوي صصصعوبات التعلصصم حسصصب
متغير انفصال الوالدين ما عدا بعد التوافق النفعصصالي لصصصالح غيصصر المنفصصصلين،
انه ل توجد علقة ارتباطية بين جميع ابعاد التوافق النفسي لدى ذوي صصصعوبات
التعلم و العمر ما عدا بعد التوافق الشخصي حيث توجصصد علقصصة عكسصصية وبعصصد

اا، التوافصصق النفعصصالي حيصصث توجصصد علقصصة طرديصصة دالصصة  ل توجصصد علقصصةاحصصصائي
ارتباطية بين جميع ابعاد التوافق النفسي لدى ذوي صعوبات التعلم وصصصعوبات
تعلم القراءة  والكتابة ما عدا بعد التوافق النفعالي حيصصث توجصصد علقصصة طرديصصة
اا، انصصه ل توجصصد بينه وبين صعوبات تعلصصم القصصراءة  والكتابصصة بدرجصصة دالصصة احصصصائي
علقة ارتباطية بين جميع ابعاد التوافق النفسصصي لصصدى ذوي صصصعوبات التعلصصم و
المستوى الصفي ما عدا بعد التوافق الشخصي حيث وجصدت علقصة عكسصصية و
التوافق النفعالي حيث توجد علقة طردية بينه وبين المستوى الصصصفي بدرجصصة
اا، انه ل توجد علقة ارتباطية بين جميع ابعاد التوافق النفسصي لصدى دالة احصائي

ذوي صعوبات التعلم و الترتيب الميلدي. 
أوصت الدراسة بصأن يكصون هنصاك تقييصصم مبصدئي للكشصف عصصن صصصعوبات
ججل بالمدرسة، كل طالب كانت نتيجة تقييمه تدل التعلم يخضع له كل طالب س
على احتماليصصة عاليصصة لكصصونه مصصن ذوي صصصعوبات التعلصصم يجصصب أن يكصصون تحصصت

الملحظة من قبل معلم فصله.
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Abstract

This study tackled the psychological adjustment of those of learning difficulties

and its relationship with the family upbringing: a study on the second form Pupils, Red

Sea State, The researcher adopted the descriptive/ analytical method, and she used the

questionnaire tool for the collection of the study data. The study universe consists of the

governmental school in the Red Sea State – Port Sudan town. The sample of the study is

manifested in the second form pupils of literacy learning difficulties whose number is

(165). And after the exilusion of the discarded samples the size the became (150), besides

the regulated personal interview, the study material was analysed through the statistical

package of social science program (SPSS) and the primary data was corroborated with

information from the secondary sources (books, articles, university theses and electronic

sites).the study arrived to that  all  the dimensions of the psychological adjustment are

characterized with an increase with the exception of the religious adjustment dimension

which is characterized as moderate and with a statistically significant degree, that there

are  no  statistically  significant  differences  in  all  the  dimensions  of  the  psychological

adjustment of those of  learning difficulties  according to the gender,  that  there are no

statistically significant differences in all the dimension of the psychological adjustment of

those  f  the  learning  difficulties  acceding  to  the  existent  parent.  That  there  are  no

statistically significant differences in all the dimensions of the psychological adjustment

of  those  of  learning  difficulties  according  to  parents  separation  variable  with  the

exception of the emotional adjustment to the favor of the non-separated parents,  that

these is no correlation between all the dimension of the psychological adjustment of those

of  learning  difficulties  and  the  age  with  the  exception  of  the  personal  adjustment

dimension where these is an inverse relationship and the emotional adjustment dimension

where  there  is  a  direct  relationship  of  statistically  significance  for  those  of  learning

difficulties, these is no correlation between all the psychological adjustment dimensions

of those of learning difficulties and the literacy learning difficulties with the exception of

the emotional adjustment dimension where there is a direct relationship between it and

the literacy learning difficulties with a statistically significant degree, that these is no
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correlation between all  the  psychological  adjustment  dimensions  of  those  of  learning

difficulties  and  on  the  class  level  with  the  exception  of  the  personal  adjustment

dimension, where there is an inverse relationship, and the emotional adjustment where

there is a direct relationship between it and the class level with a statistically significant

degree, that these is no correlation between all the psychological adjustment dimensions

of those of  learning difficulties and the birth ranking. The study recommended that there

should be an initial assessment for every pupil who is registered in the school so as to

detect the learning difficulties, and that any pupil whose result of assessment indicates a

high probability of learning difficulties should be put under observation by the teacher   
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